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یک مقام اروپایی تأکید کرد: پاسخ ایران را فقط 
می توان این طور دید که آنها نمی خواهند این توافق 
را به سرانجام برساند، آن هم زمانی که ما خیلی به 

توافق نزدیک بودیم.
به گزارش اقتصادنیوز، پس ازآنکه جمهوری اســامی ایران 
نظرات خود به پاسخ آمریکایی ها را به صورت مکتوب به »انریکه 
مورا« معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا تحویل داد، 
طرف های اروپایی و آمریکایی به دلیل پافشاری ایران برای اخذ 
تضمین و حل وفصل شدن مسائل پادمانی، با رویکردهای منفی 

به اظهارنظر پرداختند.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا، پاسخ ایران را »غیر سازنده« 
عنــوان کرد و دیپلمات هــای اروپایی هــم آن را »منفی«، 

»غیرمنطقی« و »ناامیدکننده« دانستند.
روز شنبه هم »باراک راوید« خبرنگار وبگاه خبری »آکسیوس« 
به نقل از یک مقام آمریکایی نوشت، برخی شکاف ها با ایران 

بسته شده و برخی دیگر همچنان باقی مانده اند.
راوید گزارش کرد که »آدرین واتســون« سخنگوی شورای 
امنیت ملی آمریکا با زبانی راســخ تر دربــاره ایران گفت: »از 
پاسخ ایران مشخص است که شکاف ها همچنان باقی است. 
پاسخ ایران ما را در موقعیتی قرار نداد که بتوانیم یک توافق را 
امضاء کنیم، زیرا تا زمانی که ایران شــرایطی را که ما تعیین 
کرده ایم رعایت نکند، توافقی را امضاء نخواهیم کرد. ما دیگر 

آنجا نیستیم!«
راوید همچنین در پیامی توئیتری به نقل از سخنگوی شورای 
امنیت ملی آمریکا نوشت: »این مذاکراتی با کشمکش های 
متداول است. ما در حال مطالعه پاســخ ایران بوده و در حال 

هماهنگی با متحدان تروئیکای اروپایی هستیم.«
این مقام آمریکایی افزود: »ما به طور علنی مذاکره نمی کنیم. 
طی هفته های اخیر برخی شکاف ها بسته شده اند اما برخی دیگر 

باقی مانده اند.«
گرچه از جزئیات پاسخ ایران اطاع دقیق و اخبار رسمی در 
دسترس نیست ولی از اظهارات کلی مقامات حوزه دیپلماسی 
کشــورمان و آن طور که رسانه های خارجی از جزئیات پاسخ 
ایران عنوان کرده اند می توان فهمید که جمهوری اســامی 
ایران همچنان از مواضع و شــروط اصلی خود کوتاه نیامده و 
ایســتادگی برای استیفای حقوق ملت ایران به ویژه تمرکز بر 
انتفاع اقتصادی از توافق، بحث تضامین و مختومه شدن پرونده 

پادمانی در دستور کار تیم دیپلماسی کشورمان قرار دارد.
لارنس نورمن، خبرنگار وال استریت ژورنال دیروز از قول منابع 
خود ادعا کرد که ایران در پاســخ خود به آمریکایی ها سه چیز 
خواسته است: ۱. رفع ابهام از برداشتن تحریم ها ۲. تضمین های 
طرف آمریکایی و ۳. بسته شدن مسائل پادمانی قبل از روز اجرا.

»باراک راوید« خبرنگار نشریه آمریکایی اکسیوس هم از قول 
یک مقام ارشد اروپایی از جزئیات پاسخ ایران نوشت.

یک مقام ارشد اروپایی که مستقیماً در مذاکرات با ایران دخیل 
است، گفت که پاسخ ایران موضوع تحقیقات آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را مجدداً روی میز آورد، درحالی که ایالات متحده و 
سه کشور اروپایی )بریتانیا، فرانسه و آلمان( فکر می کردند قباً 

حل شده است.
این مقام اروپایی افزود: واکنش ایران کاماً غیرمنطقی بود. 
تهران می خواهد متن هماهنگ کننــده اتحادیه اروپا در مورد 
پادمان های هسته ای را مجدداً تغییر دهد، که قباً هم در خارج 
از چارچوب انعطاف ما بود- و ایرانی ها به طور ضمنی در پاسخ 

۱۵ آگوست خود پذیرفته بودند.
کاخ سفید: احیای برجام نباید به تحقیقات آژانس 

در ایران مشروط شود
با این حال، آمریکایی ها هم با ادامه زیاده خواهی های خود، علیه 
خواسته ایران درباره حل وفصل مسائل پادمانی واکنش نشان 
دادند.کرین ژان پیر، سخنگوی کاخ سفید در نشست خبری خود 
در واکنش به پاسخ ایران به آمریکا در مورد بسته پیشنهادی اروپا 
برای احیای برجام گفت: »ما به عمد، روشی مبتنی بر اصول را 
در این مذاکرات از شروع اختیار کردیم و اگر ایران آماده اجرای 

تعهدات توافق سال ۲۰۱۵ است، ما هم آمادگی داریم.«
وی افزود: »در مورد تحقیقات آژانس بین المللی انرژی اتمی و 

مسائل باقی مانده موضع ما واضح و مشخص است. ایران باید 
به تحقیقات پاسخ دهد. این تحقیقات، امری سیاسی نیست و 
اهرمی برای فشار یا برگی برای بازی نیز محسوب نمی شود. 
وقتی مدیرکل آژانس مسائل باقی مانده را حل کرد، و نه پیش از 

آن، موضوع ایران از دستور کار آژانس خارج می شود.«
سخنگوی کاخ سفید گفت: »نباید احیای توافق برجام مشروط 
به تحقیقاتی شود که طبق معاهده منع گسترش ساح های 
کشتار جمعی، جزو وظایف قانونی ایران است. ترجیح این است 
که بازگشت به برجام با حل شدن مسائل باقی مانده در آژانس 

باشد و توانایی انجام آن  به طور کامل در اختیار ایران است.«
مشاور تیم مذاکره کننده هسته ای: مسائل پادمانی 

باید حل وفصل شود
محمد مرندی، مشاور تیم مذاکره کننده هسته ای ایران با بیان 
این که اتهام های ســاختگی و سیاست زده آژانس بین المللی 
انرژی اتمی علیه تهران در شورای حکام باید حل وفصل شود، 

گفت که توافق احتمالی نباید هیچ ابهامی داشته باشد.
مرندی در گفت وگوی اختصاصی با شبکه الجزیره قطر تصریح 
کرد: مهم برای ایران این است که توافق احتمالی هیچ گونه نکته 
احتمالی، امور مبهم یا شکافی نداشته باشد که ایالات متحده 

بتواند در آینده برای لغو آن، از این شکاف ها بهره برداری کند.
وی افزود: همان گونه که در توافق هســته ای ســال ۲۰۱۵ 
واشنگتن توانست در دوران ریاســت جمهوری باراک اوباما 

و دونالد ترامپ از شــکاف ها و عبارت هــای مبهم در توافق 
بهره برداری کند.این کارشــناس افزود: این بار اما ایران برای 
تدوین برنامه هسته ای و ایجاد یک چارچوب متوجه این مسئله 
شده است و به همین دلیل برای ایالات متحده دشوار خواهد بود 

که این توافق را لغو کند.
وی تصریح کرد: تاش می کنیم، آمریکا هرگز نتواند بدون 
پرداخت هزینه، توافق را لغو کند، به همین دلیل هیچ موضوع 

استثنایی در پاسخ ایران به پیشنهاد اتحادیه اروپا وجود ندارد.
وی ادامه داد: همچنان برخی اصطاحات و عبارت های مبهم 
به قوت خود باقی است و ایران خواستار شفافیت آن هاست و 

ایالات متحده نباید با این مسئله مخالفت کند.
مرندی در پاســخ به این سؤال که پرسید آیا می توان چنین 
نتیجه گرفت که علت به تأخیر افتادن مذاکرات احیای برجام 
»اختــاف در اصطاحات« اســت، نیز گفــت: اول این که 
همان طور که ایران بارها گفته است که اتهام های ساختگی 
و سیاســت زده آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه تهران در 
شــورای حکام باید حل وفصل شود. مرندی اظهار کرد: ما در 
جریان هستیم که دبیرکل آژانس پیش از جلسه اخیر این نهاد، 
به سرزمین های اشغالی سفر و با یائیر لاپید نخست وزیر اسرائیل 
صحبت کرد و این اقدام وی به روشنی نشان داد که یک اقدام 
»سیاســت زده« انجام داده است.وی تصریح کرد: همچنین 
جلسه شورای حکام نیز در دست کشورهای غربی است و به 

همین دلیل ایران خواستار پایان دادن به این اتهامات بی اساس 
و دروغ است. مرندی اضافه کرد: اگر به دنبال توافق هستیم، 
باید پرونده این موضوعات را ببندیم و ما نیازمند پایه های استوار 
برای امضای این توافق هستیم و ایالات متحده در آن هنگام 

نمی تواند بار دیگر موضوعات قدیمی را به جریان بیندازد.
این کارشناس اظهار کرد: نکته دوم آن است که هرگونه ابهام 
در متن توافق و هرگونه جمله در آن نیازمند توضیح است، به 
دلیل آن که این متن، یک متن مهم است و برای مدت زمان 
طولانی روی آن توافق صورت گرفته اســت.وی افزود: ایران 
نمی خواهد که آمریکا پــس از مدتی بگوید که ما از موضوع 

»فان« خودداری می کنیم، چراکه مبهم است.
مرندی در پاسخ به این سؤال که پاسخ نخست ایران با پاسخ 
دوم آن چــه تفاوتی خواهد داشــت نیز گفت: به نظر من این 
دو پاســخ نمی تواند، تفاوت چندانی با یکدیگر داشته باشند، و 
همان گونه که پیش تر اشاره کردم، تغییر غیرمنتظره ای در موضع 
ایران رخ نداده است. آنچه در مراحل پایانی توافق باقی مانده، 
توضیح متن توافق است.وی افزود: ما در این جا )در توافق برای 
احیای برجام( از متن حقوقی سخن می گوییم؛ بسیاری از مسائل 
به میزان شفافیت و وضوح آنها بستگی خواهد داشت، به همین 
دلیل آمریکا و کشورهای اروپایی به دنبال آن هستند که این 
متن همچنان مبهم باقی بماند، درحالی که ایران می گوید که 
مخالف این موضوع است.این کارشناس و تحلیلگر امور سیاسی 
اضافه کرد: باید از شر تمام مسائل مبهم و غیر شفاف و روشن 
خاص شــویم، چراکه دوباره این مسائل سربرخواهد آورد و 
توافق را تضعیف می کند و از میان خواهد برد.وی تصریح کرد: 
تا زمانی که متن شــفاف نباشد، نمی توان گفت که این متن 
برای امضای نهایی آماده است.مرندی درباره نقش اروپا برای 
شفافیت بیشتر این اصطاحات نیز گفت: کشورهای اروپایی 
مستأصل شده اند و مدتی است، برای امضای نهایی این توافق 
تمایل دارند و این آمریکا است که از احیای برجام شانه خالی 
می کند، چراکه مدت هاست مقامات اروپایی به همتایان ایرانی 
خود می گویند که اگر توافق به دست آنها بود، مدت ها پیش این 
توافق امضا شده بود. این کارشناس افزود: به همین دلیل اروپا 
باید بحران انرژی خود را حل وفصل کند.وی بدون اشاره به نام 
کشوری خاص گفت: بسیاری از کشورهای اروپایی به ایران 
آمده اند و خواستار صادرات گاز از طریق ترکیه به اروپا شده اند به 
همین دلیل کشورهای اروپایی به این توافق چشم دوخته اند و 
امیدوار به امضای آن هستند، اما بار دیگر، مشکل اصلی برای 
امضای توافق آمریکاست. مرندی در پایان اظهار کرد: هرچند 
کشورهای اروپایی به صورت علنی با آمریکا مخالفت نمی کنند، 
اما روشن است که آنها به دنبال آن هستند که موضوع پرونده 
هسته ای ایران هرچه سریع تر پایان یابد و این مسئله حل شود.

یک مقام اروپایی: تهران نمی خواهد توافق کند

3 شرط مهم ایران برای امضا توافق هسته ای
ارکانی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری در زمینه مسکن؛
 دولت هنوز در مرحله تهیه زمین

 برای اجرای طرح ملی مسکن مانده است
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: با توجه به تاکید 
مقام معظم رهبری در زمینه رفع مشکل مسکن، ایجاد قرارگاه ملی مسکن 
که شبانه روز مشکلات ساخت مسکن را بررسی و برای این مهم تصمیم 

گیری کند، ضروری است.
احسان ارکانی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر حل 
مشکل مسکن مردم در دیدار با اعضای دولت، گفت: معضل گرانی مسکن بیش از هر زمان 
دیگری در جامعه بروز و ظهور پیدا کرده است چراکه اکنون مردم در روستاها نیز مشکل تهیه 
مسکن و پرداخت اجاره بها را دارند.نماینده مردم نیشابور و فیروزه در مجلس ادامه داد: مجلس نیز 
طی ۲ سال گذشته تاش کرده قوانینی در راستای ارتقاء وضعیت مسکن مانند قانون »مالیات 
بر خانه های خالی«، »مالیات بر خانه های لوکس« و »جهش تولید مسکن« را وضع کند این 
در حالی است که تمامی این قوانین می توانند ریل گذار و بسترسازهای مناسبی برای هر دولتی 
باشند که با تکیه بر آن ها مشکات حوزه مسکن را کاهش دهند.وی با بیان مثالی ادامه داد: 
اگرچه افزایش ظرفیت های مالیاتی، اختصاص تسهیات برای ساخت واحدهای ساختمانی و 
بهبود کمبود شدید ساخت و ساز و عرضه مسکن ارزان قیمت از طریق قوانین فوق امکان پذیر 
است اما این در حالی است که یکی از شعارهای اصلی دولت سیزدهم ساخت 4 میلیون مسکن 
طی 4 ســال بود که باید در ســال اول دولت حداقل یک چهارم این قول محقق می شد لذا 
به نظر می رسد دولتمردان باید در ساخت مسکن تحرک بیشتری داشته باشند.ارکانی افزود: 
به یقین ساخت مسکن پارامترهای متعددی همچون تهیه مسکن، ارائه تسهیات بانکی با 
بهره بانکی پایین، تهیه فولاد و مصالح ساختمانی و... دارد اما دولت هنوز در گام نخست آن 
یعنی تهیه زمین مناسب مانده است، به طورمثال در حوزه انتخابیه فقط برای 4 هزار نفر زمین 
تهیه شده است در حالی که ۲۰ هزار نفر ثبت نام کرده اند.این نماینده مجلس با اعتقاد به اینکه 
ایجاد کارگروهی ویژه متشکل از دولت و مجلس  با هدف پیگیری کارها به صورت مستمر 
ضروری است، اظهار کرد: معتقدم با کارهای جزیره ای راه به جایی نخواهیم برد، ضمن آنکه 
وزرای مربوطه باید معضل مسکن را جدی تر بگیرند.عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شورای اسامی تاکید کرد: با توجه به تاکید مقام معظم رهبری به مسئله مسکن، ایجاد 
قرارگاه ملی مسکن که شبانه روز و جزو به جز مشکات ساخت مسکن را بررسی و برای این 
مهم تصمیمی گیری کند ضروری است چراکه در شرایط فعلی و با وجود بروکراسی های فراوان 

موجود راه به جایی نخواهیم برد.

 سلیمی: دارو باید با قیمت های قبلی
 به دست بیماران برسد

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: گزارش ها حاکی است که 
تهیه دارو با نرخ جدید برای مردم عادی نیز سنگین بوده و سازمان غذا و دارو 
باید تلاش خود را برای تامین دارو با قیمت مناسب برای آحاد مردم جامعه به 

ویژه بیماران خاص و نیازمندان به کار گیرد.
اصغر سلیمی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت قیمت دارو و توزیع آن در سطح کشور، 
بیان کرد: این روزها در حوزه تامین دارو بیماران و به ویژه بیماران خاص دچار مشکل هستند. 
متاسفانه بعضی مواقع شاهد هستیم که داروها با قیمت های نجومی در اختیار بیماران قرار می 

گیرد. سازمان غذا و دارو باید تاش کند تا داروها را با قیمت مناسب به دست بیماران برساند.
وی در ادامه اظهار کرد: سازمان غذا و دارو باید تاش کند تا دارو را به دست افراد نیازمند و 
بیماران خاص برساند. امروز حتی داروهایی که در سطح داروخانه ها برای مردم عادی عرضه می 
شود گران است. مشاهده ها نشان می دهد تهیه دارو با نرخ جدید برای مردم عادی نیز سنگین 
است.وی تصریح کرد: سازمان غذا و دارو اقداماتی را در دستور کار قرار داده تا بیماران با نسخه 
ای که از پزشک دارند بتوانند با همان قیمت های قبلی داروی خود را دریافت کنند. این طرح هم 
می تواند مردم را در مسیر مراجعه به پزشک و سپس مراجعه به داروخانه هدایت کرده و از اینکه 
برخی ها خوددرمانی انجام می دهند جلوگیری کند؛  هم اینکه مردم بتوانند با همان قیمت های 
قبلی داروی خود را دریافت کرده و یارانه آن از سوی دولت و بیمه ها به داروخانه ها پرداخت شود.

نماینده یزد و اشکذر در مجلس:
صادرات فولاد هم خام فروشی است

 نماینده یزد و اشــکذر در مجلس با بیان اینکه صادرات سنگ در گذشته 
خام فروشی محسوب می شد، گفت: امروز صادرات فولاد هم خام فروشی 
محسوب می شود و باید با ایجاد صنایع پایین دستی صادرات فولاد را محدود 

کرد.
به گزارش بازار، محمدصالح جوکار، شنبه شب در دیدار فعالان اقتصادی شامل صنعتگران، 
بهره برداران معدنی، اصناف و فعالان حوزه دانش بنیان با وزیر صمت در استانداری یزد، با تاکید 
بر برنامه ششم توسعه اظهار داشت: سیاست های کشور در حوزه صنایع معدنی بارها مورد تاکید 
قرار گرفته اما محقق نشده است.وی ادامه داد: برای این مدل توسعه نیازمند راهبرد هستیم و 
یقینا باید برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم. استان یزد در ایجاد صنایع معدنی موفق عمل کرده 

است اما در ایجاد صنایع پایین دستی موفق نبوده ایم.
نماینده مردم یزد و اشکذر در مجلس شورای اسامی همچنین بر ضرورت اعمال تغییرات 
جدی در چشم انداز آینده صنعت استان تاکید کرد و افزود: جای خالی صنایع پاینی دستی و 
های تک در صنعت استان دیده می شود و با توجه به تاکید مقام معظم رهبری به توسعه اقتصاد 
دانش بنیان، نقشه راه توسعه صنعتی استان هم باید تغییر کند.جوکار همچنین به رویکرد عدالت 
محوری دولت سیزدهم اشاره کرد و افزود: واحدهای صنعتی استان برای ورود به بورس و تامین 
خوراک با مشکل مواجه هستند و واحد پتروشیمی برای تامین خوراک آنها وجود ندارد و باید 
مجوزهای لازم در این زمینه صادر شود.وی با بیان اینکه وزارت نفت باید در این زمینه سیاست 
گذار باشد و بر توزیع عادلانه خوراک و جلوگیری از دلالی نظارت کند، افزود: در برخی مواقع 
شاهد فروش خوراک و دلالی هستیم در شرایطی که برخی از واحدهای صنعتی استان نیازمند 
این خوراک هستند.وی افزود: یزد تشنه است و توسعه صنعتی یزد نیز نیازمند آب است چرا که 
یزد بدون آب به بن بست توسعه رسیده است، موافقیت های لازم برای انتقال آب صادر و مورد 
تصویب و اباغ قرار گرفته است و هر چه زودتر اجرایی شود، روند توسعه استان تسهیل خواهد 
شد.وی به ضرورت ایجاد تعاونی های معدنی تاکید کرد و از در اختیار قرار گرفتن معادن برای 
افراد خاص انتقاد کرد.وی افزود: با ایجاد تعاونی های فراگیر می توان نقدینگی را از بازار جمع 
کرده و تورم را مهار کرد و نمونه ان تعاونی ها با حدود ۳۰ هزار نفر سهامدار در استان تشکیل 

شده و موفق عمل کرده است و می تواند الگویی برای ایجاد تعاونی های معدنی نیز باشد.
وی همچنین به تحقق حقوق مردم از فعالیت معادن در قالب مواد قانونی متعدد تاکید کرد و 
افزود: این حقوق هنوز محقق نشده است.جوکار همچنین به افزایش چهار برابری قیمت زمین 
در شــهرک های صنعتی و عدم توانایی خرید زمین از سوی شرکت های کوچک از جمله 
شرکت های دانش بنیان اشاره کرد و افزود: این موضوع باید مورد بررسی و بازنگری قرار گیرد.
وی به زیرساخت های شهرک های صنعتی استان اشاره کرد و افزود: منطقه ویژه شهرستان 
اشکذر ۱۸ سال است که مصوب شده اما تا الان هیچ اقدامی برای ایجاد آن صورت نگرفته 

است. ناحیه صنعتی ندوشن مجوز گرفته اما هنوز سرمایه گذار وارد آن نشده و غیرفعال است.

خصولتی ها کارفرمایان را فلج کرده اند
 نماینده مهریز، ابرکوه، خاتم، مروســت، بافق و بهاباد در مجلس، اقتصاد 
مبتنی بر مدیریت خصولتی را اقتصادی نادرست دانست و گفت: خصولتی ها 

کارفرمایان را فلج کرده و امکان رقابت را از آن ها گرفته است.
به گزارش بازار، محمدرضا صباغیان اظهار داشت: هر چند حذف خصولتی ها شدنی نیست اما 
تا حل نشود مشکل اقتصاد حل نخواهد شد. نقش دولت در اقتصاد نظارتی است و نباید سهامدار 
باشد وگرنه چرخ اقتصاد درست نخواهد چرخید.وی با بیان اینکه کارگر به عنوان یکی از ارکان 
مهــم اقتصادی، باید مورد حمایت قرار گیرند، افزود: یکی از ارکان حمایت از کارگران، ایجاد و 
حمایت از تشکل کارگری است و باید هم شأن با کارفرمایان به آنها توجه شود چرا که در صورت 
ضایع شدن حق آنها، امکان رشد و توسعه وجود ندارد.نماینده بزرگترین حوزه انتخابیه استان یزد 
درباره مشکات صنعتی حوزه انتخابیه خود بر توجه و توسعه شهرک ها و نواحی صنعتی تاکید 
کرد و افزود: بخش بهمن شهرستان ابرکوه با فعالیت چندین کارگاه بلوک زنی و دو سوم وسعت 
و یک سوم جمعیت شهرستان هنوز شهرک صنعتی ندارد.وی با اشاره به افتتاح واحد معدنی در 
شهرستان مروست به ضرورت تامین آب و گاز برای معدن اسمالون تاکید کرد و افزود: با توجه به 
فعالیت معدن سرب و روی در منطقه بهادران شهرستان مهریز، لازم است که در این منطقه نیز 

شهرک صنعتی ایجاد شود و در کنار آن شهرک های صنعتی مهریز نیز مورد توجه قرار گیرند.
صباغیان، خواستار عدم صدور مجوز برای معدن همیجان در شهرستان بهاباد به عنوان ییاقی 
ترین و بهترین منطقه آب و هوایی این شهرستان شد و افزود: در صورت صدور این مجوز، همه 
ظرفیت های طبیعی منطقه از بین خواهد رفت.وی همچنین به آماده بهره برداری بودن دو واحد 
صنتی در شهرستان بافق از سوی بخش خصوصی و سرگردانی آنها برای دریافت مجوز بهره 
برداری اشــاره کرد و خواستار تسریع در این امر شد. نماینده مردم خاتم در مجلس با اشاره به 
محرومیت این شهرستان به نبود سرمایه گذار برای بهره برداری از ظرفیت های این شهرستان 
اشاره کرد و خواستار جلب توجه سرمایه گذاران به این منطقه محروم شد.صباغیان با تاکید بر اینکه 
همه فعالان اقتصادی برای ادامه فعالیت نیازمند آب هستند، بر آمادگی آنها برای بهره برداری از 
آب دریای عمان برای توسعه صنعتی استان اشاره کرد و افزود: اجرای این طرح نیازمند کمک 
دولت نیست بلکه می توان با واگذار معدن به یکی از شرکت های بزرگ هزینه اجرای خط انتقال 

را تامین کرد تا مشکل صنعت نیز حل شود.

اخبار کوتاه 

جامعه ظرفیت افزایش قیمت انرژی را ندارد  گرانی ها کمتر خواهد شد

وضعیت اینترنت در کشور نوعی تضییع حقوق مردم است

فریدون عباسی عضو کمیسیون انرژی: معاون اول رئیس جمهور:

علیرضا بیگی: 

معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه در گذشته نفتی که 
می فروختیم وجه آن را در اختیار نداشتیم و کالاهای اساسی 
ما همه به خط قرمز رسیده بود، گفت: با راهنمایی مقام معظم 
رهبری به رئیس جمهوری، نفت مــان را فروختیم، پولمان را 

جابه جا کردیم و کالاهای اساسی آوردیم.
به گزارش اقتصاد آناین؛  محمد مخبر دیروز در رویداد اجاسیه جهادگران 
کشور گفت: ابتدا که دولت را تحویل گرفتیم با مشکات زیادی مواجه بودیم؛ 

وضع فروش نفت ما مناسب نبود، طوری که نفتی که می فروختیم وجه آن را 
در اختیار نداشتیم، کالاهای اساسی ما همه به خط قرمز رسیده بود.وی افزود: 
کشورهای اطراف ما مدعی بودند دیپلماسی را می فهمند و کشورهای منطقه 
علیه ما بودند، اما با این راهنمایی که مقام معظم رهبری به رئیس جمهوری 
کردند، نفتمان را فروختیم، پولمان را جابه جا کردیم و کالاهای اساسی آوردیم.
معاون اول رئیس جمهوری تصریح کرد: تدبیر رهبر معظم انقاب را باید اینجا 
دید، کشور ما در جنگ تحمیلی بود و سران کشورها برای میانجی می آمدند، اما 
امروز کشورها از ما می خواهند برای حل مسائل بین المللی میانجیگری کنیم. 
مخبر اظهار کرد: با همین راهبرد امروز نفت مان را فروختیم، پولمان را جابه جا 
کردیم. روزانه ۷۵۰ نفر در اثر کرونا در کشور فوت می شدند که نه واکسن و 
نه اجازه ساخت آن را می دادند و تجهیزات را هم تحریم کردند. وقتی دولت 
سیزدهم روی کار آمد در دو ماه، ۱۵۰ میلیون دوز واکسن وارد شد و تا امروز 
حدود ۶۰ میلیون دوز واکســن هم در داخل کشور ساخته شده است. معاون 
اول رئیس جمهور بیان کرد: با اجرای طرح هدفمندی یارانه ها حداقل یارانه 
هر فرد دست خودش است، هرچند اتفاقاتی در مسائل بین المللی و منطقه ای 
افتاد اما به ســرعت آرامش می گیرد و با کاهش تورم این گرانی ها همچنان 

کمتر خواهد شد.

عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در مجلس تاکید کرد: 
متاسفانه وضعیت خدمات اینترنت در سطح کشور نیز مانند صنعت 
خودرو شــده و به نوعی می توان گفت مردم پول تویوتا کمری را 

پرداخت کرده اما سمند تحویل می گیرند.
احمد علیرضا بیگی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت سرعت و کیفیت اینترنت 
در سطح کشور، بیان کرد: ما اینترنت را از چند مجرا وارد کشور می کنیم. شرکت 
زیرساخت عهده دار این مسئولیت است. به عبارت دیگر مجاری انتقال اینترنت از 
مرزهای مختلف را شرکت زیرساخت فراهم می کند. ما بخشی از این اینترنت را در 
داخل کشور مصرف کرده و برای بخشی دیگر حق ترانزیت گرفته و از کشور ما عبور 
کرده و به سایر کشورها می رود.وی در ادامه اظهار کرد: همان طوری که اشاره کردم 
از چند مجرا واردات اینترنت اتفاق می افتد. بخش عمده آن نیز از سمت بوشهر و 
جنوب به کشور وارد می شود. بخشی هم از سمت ارمنستان وارد می کنیم. باتوجه به 
اینکه دولت بازیگر اصلی این موضوع است با مشکلی در بحث اینترنت مواجه هستیم 
که در سایر حوزه ها نیز با آن روبه رو هستیم.نماینده مردم تبریز در مجلس شورای 
اسامی تصریح کرد: زمانی که عرضه کننده انحصاری است پس به خودش حق می 
دهد تا هر طوری که دلش خواست با مشتری برخورد کند و مشتری هم جای دیگری 

ندارد که به آن مراجعه کرده و از آن اینترنت تهیه کند. این بیماری مزمن کشور ما 
است که دولت در خیلی از حوزه ها بازیگر اصلی است. چون دولت نیز بازگیر اصلی 
است مردم پول تویوتا کمری می دهند اما سمند می خرند.وی در ادامه تاکید کرد: 
اینترنت نیز از همین قاعده تبعیت می کند. مردم پول زیادی پرداخت کرده اما خدماتی 
بی کیفیت دریافت می کنند. مردم سایر کشورهای دنیا حتی در همسایگی ما خدمات 
اینترنت را بدون محدودیت و مشکلی با کیفیت به مراتب بهتر دریافت کرده اما در 
کشور ما چون دولت در این حوزه نیز بازیگر اصلی است در حق مردم ظلم می شود.

وی در ادامه با اشاره به ضرورت افزایش پهنای باند اینترنت در سطح کشور بیان 
کرد: امروز عصر ارتباطات است. هرچقدر کیفیت اینترنت ارتقا پیدا کرده و بهتر شود 
قطعا تبادل اطاعات بیشتر خواهد بود و کسب وکارها گسترده تر می شود. امروز دیگر 
زندگی بدون اینترنت را نمی شود تصور کرد. اصا نمی توان در جامعه ای زندگی 
کرد که اینترنت نداشته باشد. امروز در مبتدی ترین کشورها دسترسی به اینترنت به 
راحتی میسر است. اما زمانی که خودمان را با کشورهای همسایه مقایسه می کنیم می 
بینیم که رفاه اجتماعی در کشور ما بالاتر است اما بهره مندی و دسترسی به اینترنت 
و کیفیت آن در کشور ما نسبت به آن ها پایین تر است. این وضعیت به نوعی ضایع 

کردن حقوق مردم به شمار می رود.

عباســی می گوید: در صورتی که قیمت انرژی واقعی شود، 
شوک شدیدی به جامعه وارد می شود که اکنون ظرفیت آن 

را ندارد.
»قیمت انرژی در ایران واقعی نیست.« نگرانی برای مردم که با تغییر قیمت 
آن زندگی و معیشت هر فردی را تحت تاثیر قرار میدهد. این در حالیست که 
کارشناســان امر انتقاد های فراوانی به این موضوع داشته اند. حالا این سوال 

وجود دارد که چرا نرخ انرژی در کشور ما تغییر نمی کند؟
فریدون عباسی عضو کمیسیون انرژی  در رابطه با این موضوع به گسترش 
نیوز می گوید: در صورتی که قیمت انرژی در ایران واقعی شود، شوک شدید به 

جامعه وارد می شود که اکنون جمعه ظرفیت آن را ندارد.
عضو کمیسیون انرژی افزود: باید رویه ای پیش گیریم که مشخص شود نرخ 
تمام شده کالا، سود حاصل از آن و هزینه سیستم توزیع مشخص شود. یعنی 
حمل ونقل در توزیع و هم شبکه توزیع چقدر درآمد داشته باشد. در چنین حالتی 
نرخ کالا معلوم می شود که اکنون حامل های انرژی ما چنین وضعیتی ندارند.

وی با اشــاره به اینکه افزایش قیمت انرژی تبعات فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی به دنبال دارد که ممکن اســت قابل کنترل نباشد. به همین دلیل 

دولت  به زمان نیاز دارد تا قیمت ها را واقعی کند.
باید به سمت واقعی شدن قیمت ها رویم

عضو کمیسیون انرژی با اشاره به اینکه برای چنین اقدامی به زمان نیازمندیم 
در ایــن زمینه توضیح داد: با توجه به اینکه دولت برای چنین اقدامی نیاز به 
زمان دارد. باید تدابیری در رابطه با این موضوع در نظر گرفت به عنوان مثال 
مثال باید یک فرآیند سه تا پنج ساله وجود داشته باشد که هم مطالعات آن 
به درستی انجام شود و هم به صورت آزمایشگاه هایی)پایلوت( مانند طرح 
بازتوزیع یارانه بنزین  که در کیش  به صورت آزمایشی اعمال شد، که سرانجام 
آن نامعلوم است، صورت پذیرد. سپس بر اساس داده های به دست آمده که 
نتیجه آن اعام شــود، که با شکست مواجه شده یا موفقیت آمیز بوده، اما 
مسکوت نماند. از این طریق  می توان با استفاده اتاق های فکر،اندیشکده ها 
و دانشگاه های موجود در کشور  به بهترین الگو  برسیم و برای واقعی شدن 

قیمت ها گام برداریم.
عباسی ادامه داد:  در چنین شرایطی ارزش پول ملی کاهش پیدا می کند و ارز 
خارجی قدرت میگیرد. به همین دلیل نرخ کالا ها افزایش پیدا می کند. کالایی 
که با نرخ فریون بورد خلیج  فارس است برای همین دستمزد ها هم باید بر 
این اساس باشد. اگر نرخ خلیج  فارس در همه موارد مد نظر است، چرا آن را 
در چشم مردم می کنیم. اگر نرخ انرژی پایین است  دستمزد ها هم به همان 
تناسب است و  بر اساس خلیج فارس به ما پرداختی وجود ندارد. اگر نرخ ارز 

تغییر می کند حقوق ها را  هم دلاری یا یورویی حساب کنید.
سازمان ها نیاز به قوانین خاص خود دارند

وی افزود: ما در طول سی یا چهل سال گذشته از زمانی که نرخ ارز از هفت  

تومان تغییر کرد، در حال فقیر تر شدن هستیم. گاهی وضع اقتصادی مناسبی 
پیدا می کنیم، اندکی بعد در دسته قشر متوسط جامعه قرار می گیریم و دوباره به 
زیر خط فقر می رسیم. چندین بار باید در این دور باطل قرار بگیریم؟ لازم است 
این مساله را به صورت ریشه ای خاتمه داد و نظام حقوق و دستمزد کشور را 
به صورت واضح مشخص کنیم. بهتر است با این سوال طرح پرسش کنیم که 
چند نوع استخدام معلم در کشور باید داشته باشیم؟ معلم مانند استاد دانشگاه 
شغل مشخصی دارد. اما برای جذب استاد دانشگاه رویه ای مشخص وجود 
دارد؛ )قراردادی، پیمانی و رسمی آزمایشی و رسمی قطعی ( سپس نظام ارتقاع 
آن مشخص است و سالانه پایه دریافت می کند و پس از چند سال فعالیت 
رتبه دریافت می کند. چرا این مسئله را درمورد معلمان از قبل اجرا نکرده ایم. 
چه معنی دارد، نهضت سواد آموزی، مهرآفرین ، معلم قرآن حتی معلم غیر 

انتفاعی می خواهند از دولت استفاده کنند.  
این نماینده مجلس افزود: ســازمان امور استخدامی و آموزش و پرورش 
باید برای عزتمندی معلمان تاش کند تا حقوق معقول دریافت کنند. این 
سازمان ها باید سیستمی تعریف کنند که معلمان و کادر اداری تعریف روشنی 
از بدو ورد تا زمان بازنشستگی برایشان وجود داشته باشد.   یعنی شغل، شرح 
شغل و درآمد  تعریف مشخصی داشته باشد. البته این افزایش ها باید  متناسب 
با تورم باشد چه معنی دارد تورم سرسام آور و افزایش دستمزد ۵-۱۰ درصد 

باشد!
 وی در خاتمه تاکید کرد: نباید  به دلیل فشار نیاوردن به بودجه مردم بمیرند،  
در روزی شان بمانند و غذای استاندارد نداشته باشند. مساله ای حائز اهمیت 
است  که باید  مقدار مصارف روزانه به عنوان حداقل ها برای مردم در نظر 
گرفت و ایــن حداقل ها را از مردم نگرفت . با تمامی این مقولات افزایش 
جمعیت باید وجود داشته باشد تا ایران بقا داشته باشد. اگر ما نباشیم همین کرونا 
اگر نصف جمعیت ما را از بین می برد، چه باید می کردیم؟ چگونه از کشور دفاع 
می کردیم! اگر افزایش جمعیت نباشد چگونه به بازنشستگان حقوق پرداخت 
کنیم؟ نیروی جوان نباشد که سر کار برود، بیمه پرداخت کند و برای اداره این 

شرکت ها نیروی جوان نیاز داریم.

بسته پوچ برای کنترل بازار اجاره مسکن
بالاترین سطح تورم اجاره طی 5 سال

وزارت راه و شهرسازی در گزارشی اقدامات خود 
برای کنترل بازار اجاره را تشریح کرده اما بررسی 
وضعیت بازار اجاره نشــان می دهد این راهکارها 

نتوانسته کمکی به مستاجران کند .
به گــزارش اقتصادنیوز، طبق آخرین داده های ماهانه بانک 
مرکزی در خصوص مسکن، تورم ماهانه اجاره تیر ماه در تهران 
و نقاط شهری برابر با 4.۵ درصد بوده که بالاترین سطح در ۵ ماه 

گذشته به حساب می آید.
رشد شاخص اجاره تهران

از لحــاظ نقطــه ای نیز شــاخص اجاره تهران رشــدی 
4۵.۸ درصدی داشــتهکه از پایان سال گذشته تقریبا ۱ واحد 
درصد بیشتر شده است. در نقاط شهری نیز این تورم در اسفند 
۱4۰۰ معادل با ۵۰.۲ درصد ثبت شده بود که در عرض 4 ماه به 

۵۲.۳درصد افزایش پیدا کرده است.
بالاترین سطح تورم اجاره طی 5 سال

درنهایت بررسی های آماری نشان می دهد این رقم تقریبا 
بالاترین سطح تورم اجاره در تهران و سایر نقاط شهری کشور 

در بازده ۵ ساله بوده است.

این درحالی اســت که وزارت راه و شهرسازی در گزارشی از 
اقدامات خود برای مهارنرخ اجاره بها گفته اســت و براساس 
گزارش های میدانی انجام شــده از سوی تهیه کنندگان این 
نتیجه گرفته شده که این بسته در تمدید اجاره ها با سقف تعیین 

شده از سوی دولت موفق بوده است.
در این گزارش اشاره شده که  برای کنترل کنترل بازار اجاره 
عاوه بر بسته سیاســتی مصوب شده در جلسه سران قوا به 
تدوین لایحه اجاره داری حرفه ای و پرداخت تسهیات کمک 
ودیعه مسکن پرداخته است.براساس این گزارش، دولت برای 
کنترل بازار اجاره عاوه بر افزایش سقف تسهیات، تعیین سقف 
افزایش اجاره بها، بسته کنترل بازار مسکن را در سه بخش تدوین 
کرده که در جلســه سران قوا برای راهکارهای کوتاه مدت آن 
تصمیم گیری شد. همچنین محدودیت افزایش سقف اجاره بها 
در سال ۱4۰۱ نیز اجرایی شده که برابر گزارش های دریافتی 
تأثیر قابل ماحظه ای در جلوگیری از جابه جایی مستأجران و 

افزایش تمدید قراردادهای اجاره داشته شده است.
ثبت نام از مستأجران متقاضی دریافت تسهیات ودیعه مسکن 
بــه تعداد بیش از ۳.۲ میلیون نفر از ســال ۱۳۹۹ تاکنون که 

۵۰۵.۲۵۱ نفر آن مربوط به فاز سوم تسهیات در سال ۱4۰۱ 
است.

 تسهیلات ودیعه مسکن 
تاثیری بر بازار اجاره داشت؟

پرداخت حدود ۵۰۰ هزار فقره تســهیات ودیعه مسکن به 
مســتأجران متقاضی که بالغ بر 4۰ هــزار واحد آن مربوط به 
متقاضیان ثبت نامی از اواخر خردادماه و تسهیات سال ۱4۰۱ 
است. در گزارش ارسال شده آمده است که گزارش های میدانی 
حاکی از آن است که سیاست های اجرایی سال های گذشته از 
جمله پرداخت تسهیات کمک ودیعه و تعیین سقف اجاره بها 
تأثیر مطلوبی در کنترل افزایش اجاره در قراردادهای تمدیدی 

اجاره به ویژه در شهرهای بزرگ داشته است.
مجموعه ای با عنوان بسته مدیریت بازار اجاره در سه بخش 
تدوین شده است.موضوع نخست این بسته، موضوع کمک یا 
تشدید عرضه واحدهای خالی موجود در بازار است. این اقدام 
کوتاه مدت با سامانه اماک و اسکان اجرایی شده است. سامانه 
اسکان اماک در دی ماه سال گذشته برای نخستین بار توانست 
بیش از ۵۶۰ هزار واحد مسکونی خالی را شناسایی و به سازمان 

امور مالیاتی معرفی کند و اولین مالیات های خانه خالی بعد از 
4۰ و چند ســال که از اولین قانون می گذشــت، در بهمن ماه 
سال گذشته به اجرا درآمد.موضوع دوم افزایش تولید واحدهای 
مسکونی است که در قالب پروژه های حمایتی طرح نهضت ملی 
مسکن با جدیت در حال انجام است به طوری که وزارت راه و 
شهرسازی با تأمین زمین یک میلیون و ۶۳۱ هزار و 44۰ واحد 
مراحل مختلف ساخت یک میلیون و ۱۶۳ هزار و ۵4۹ واحد را 

آغاز کرده است
تهیه، ارائه و تصویب بسته سیاسی به نشست سران قوا عاوه 
بر تعیین میزان افزایش سقف تمدید قراردادهای اجاره بها در سال 
۱4۰۱ و تمدید خودکار یک ساله قراردادهای اجاره، موارد استثنا 

شده از تمدید خودکار اجاره نامه ها قید شده است.
مســتأجر در صورتی که مالک، ملک یا واحــد مورد اجاره 
را به فروش رســانیده باشد و قرارداد فروش را در سامانه ثبت 
معامات اماک ثبت نموده و کد رهگیری دریافت کرده باشد 
و اطاعات ملک را در سامانه اماک و اسکان ثبت کرده باشد، 
و یا اینکه مالک برای تخریب، بازسازی یا تعمیر نسبت به اخذ 
پروانه ساختمانی از مراجع ذی ربط اقدام کرده باشد، لازم است 

واحد مسکونی را تخلیه کند.همچنین در صورتی که مستأجر 
در دوره اجاره قبلی با تشــخیص مرجع قضائی )شورای حل 
اختاف( نسبت به انجام به موقع تکالیف اقدام نکرده باشد و 
یا اینکه افزایش مبلغ اجاره بها معادل درصدهای مصوب توسط 
مستأجر پذیرفته نشود، لازم است واحد مسکونی توسط مستأجر 
تخلیه شود.سران قوا همچنین مصوب کردند؛ در صورتی که 
فرزند مالک ازدواج رسمی کرده و برای سکونت به واحد مورد 
اجاره نیاز داشته باشد و یا اینکه مالک نیاز به سکونت در واحد 
مسکونی خود داشته باشد با داشتن شرایط لازم، مستأجر لازم 
اســت واحد مسکونی را تخلیه کند.ماک رسیدگی و بررسی 
حقوقی اختافات اجاره بین موجر و مستأجر در مراجع قضائی 
)شــورای حل اختاف( اطاعات ثبت شــده در سامانه کد 
رهگیری و اماک و اسکان است. مراجع قضائی )شورای حل 
اختاف( مکلف اند در کوتاه ترین زمان ممکن و حداکثر ظرف 
مدت یک ماه نسبت به بررســی موارد اختاف و صدور رأی 
اقدام کنند.وزارت راه و شهرسازی در پایان از ضابطان قضائی و 
مجریان قانون درخواست کرد که مطابق قوانین و مقررات با بر 
هم زنندگان آرامش و آسایش مردم، برخورد لازم صورت گیرد.
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